
NA	ROZUMNOST	SVOU	SE	NESPOLÉHEJ	
(Krnov,	19.2.2023)	

	
I.čtení:	evangelium	podle	Matouše	6,25-33	
II.čtení:	Přísloví	3,5:		Důvěřuj	Hospodinu	celým	srdcem,	na	svoji	rozumnost	nespoléhej.	

	

Když sledujeme dění u nás i ve světě v posledních letech (a zvláště v tom posledním roce), říkáme si 
možná, že je pryč doba Homo sapiens – člověka rozumného (dokonce sapiens sapiens = rozumného na 
druhou) – a nastala naopak doba Homo valde insipiens (člověka velmi nerozumného). 

Místo aby lidé použili rozum a učili se rozlišovat dobré od zlého a pravdu od lži, mnoho z nás naopak tápe 
v nejistotách ohledně dobrého a zlého a nedokáže odhalit lež, přestrojenou za pravdu. Místo aby si lidé dali 
práci s tím, že si o věcech přečtou pořádnou knížku nebo se zeptají člověka opravdu zasvěceného, spousta 
lidí radši dá na zkratkovitá hesla a tweety sociálních sítí. Místo, abychom se tváří v tvář problémům semkli 
v soucitu a vzájemné pomoci, s velkou ochotou zvyšujeme napětí a šíříme pomluvy a pohrdání druhými. 

Nemůžu pomoci, ale bojím se, že věk rozumu, který očekávali osvícenští filozofové, je stále v nedohlednu, 
a možná je nám mnohem vzdálenější, než byl před sto lety... 

Verš z knihy Přísloví, který jsme četli, jakoby tento problém předpovídal už před více než 2,5 tisíci lety! 
Je to verš, který mě provází už dlouhá léta. Byl to můj verš konfirmační – tedy z období, kdy jsem začínal 

používat svůj rozum, a to asi jako každý v teenagerovském věku hlavně k velmi kritickému posuzování 
všeho kolem sebe. Jako asi většina mladých jsem měl sklon k velmi rychlému (a velmi povrchnímu) 
vynášení rozsudků nad lidmi i ději kolem mne. A dlouho trvalo, než jsem pochopil, že moje sebejistota je 
vlastně velký omyl. 

O pár let později jsme si ten verš dali na svatební oznámení. Brali jsme to jako vyznání – že máme ještě 
něco víc, o co se v tom společném životě opírat, než jen vlastní rozumnost. 

Mezi telegramy nás pak překvapilo blahopřání jistého skoro neznámého známého. Psal mimo jiné něco 
v tomto smyslu: „Zmíněný text jsem vždycky chápal spíš jako povzdech nad realitou, jako rezignaci před 
tím, co nedokážu změnit, než jako pozitivní přání a touhu... ale ať se vám daří podle vaší víry…“ 

Tohle postesknutí zklamaného moderního člověka se mi zarylo hluboko do paměti. Mne nikdy nenapadlo 
přemýšlet tímto směrem. Nikdy jsem při čtení Písma neměl pocit, že by víra stála v opozici proti rozumu, že 
by Bůh odsuzoval přemýšlení a požadoval víru slepou a bezmyšlenkovitou. Onen gratulant však asi vyjádřil 
zklamání mnoha dnešních lidí, kteří ztratili důvěru v cokoli kromě sebe, kteří se však dennodenně 
přesvědčují o svých vlastních nedostatcích a chybách. 

Starší mezi námi ještě pamatují časy, kdy lidstvo bezmezně věřilo samo v sebe, v pokrok, který definitivně 
vyřeší všechny těžkosti, v moudrost a mravnost, ke kterým přirozeně dozrajeme. Po světě se chodilo se 
vztyčenou hlavou a překážky se překonávaly buldozerem. Prorokem té doby byl Jules Verne, jehož díla hýří 
vítězstvími rozumu nad nerozumem, civilizace nad barbarstvím, vzdělanosti nad nevzdělaností. A u nás 
třeba František Běhounek snil utopie o budoucnosti, kdy technický pokrok lidi přivede k ideálnímu soužití. 

Nebylo pochyb o tom, co všechno lidstvo dokáže a uskuteční. Celý vesmír jsme měli u nohou. A Rozum se 
nám stal bohem. 

Jenže pak vláda rozumu začala dostávat těžké rány. Vědci popsali skutečnosti, které se nedaly změřit 
přesně jen proto, že už pouhým pozorováním je úplně změníme. Pevná zeď, o kterou jsme se mohli opřít, se 
najednou změnila v neurčitou změť poletujících mikročástic – ukázalo se, že když se na hmotu podíváme 
s dostatečným zvětšením, nezůstává na ní nic opravdu hmotného. A tam, kde měl rozumný pokrok vyřešit 
konflikty, naopak přinesl ještě hroznější vynálezy k ubližování druhým lidem a celému stvoření Božímu. 

Filozofie usoudila, že jediné nepochybné, co můžeme ve světě najít, jsou naše pochybnosti. Narodil se 
nihilismus, který nevěřil ničemu, a chvíli po něm postmoderna, která naopak učí, že můžeme věřit úplně 
čemukoli a máme všichni vždycky pravdu. 

Největší ránu pak dostaly etika a morálka, když se zjistilo, že ten prý už dospělý a rozumný člověk ani 
v nejmenším nezapomněl na sobectví, chamtivost, řevnivost, závist, škodolibost a pohrdání, a vyžívá se 
v krutostech stejně jako v dobách zcela necivilizovaných. Dvě světové války byly pro moderní svět šokem, 
z něhož se dodnes nevzpamatoval. 

Ale nemusíme chodit tak daleko a vysoko, vždyť každodenně býváme zklamáni podváděním, pomluvami a 
egoismem u lidí, které jsme považovali za skutečně charakterní. S překvapením zjišťujeme, kolik 
inteligentních vzdělaných lidí ochotně odhodí svůj rozum a zařadí se do davu řvoucích násilníků. Nebo 
odevzdají svobodu svého myšlení jakémusi učiteli, který je krmí planými sliby a zmanipuluje je natolik, že 



dobrovolně dělají věci, které by jejich rozum za normálních okolností nepřipustil. A není málo ani těch, kteří 
svou nejistotu a nevíru začnou hasit alkoholem, zavedou je do bludiště všelijakých vysněných světů nebo je 
prostě umlčí skokem z paneláku. 

Na tom všem je paradoxní, že to byl zbožštěný rozum, kdo podřezal větev, na níž seděl, kdo torpédoval 
vlastní loď. Lidé nevěří rozumu a obracejí k pocitům, podvědomí, paranormálnu a pseudoduchovnu. Rozum 
zklamal, nahradíme ho nerozumem. Myšlení nevládne, na trůn nastupují emoce a strachy. 

Teď by možná někteří řekli, že právě toto má na svědomí církev a že to je přesně v intencích toho 
přečteného verše. To je ovšem naprosté nepochopení. 

Třeba kniha Přísloví rozhodně nic takového nepodporuje. Kniha Přísloví je naopak velkou chválou 
moudrosti a rozumnosti, a dokonce ani ten přečtený verš nechce rozum popřít ani odvrhnout. Hospodinův 
ideál není člověk tupý a nevzdělaný, který bezmyšlenkovitě vykonává příkazy, loutka, která bez doslovného 
návodu k použití nedokáže překonat nejjednodušší zádrhel, panák bez vlastní vůle, bez schopnosti se 
rozhodnout a bez ochoty nést následky svých rozhodnutí. Takovéto pojetí nikde v Písmu nenajdeme. 

Naopak! Právě kniha Přísloví nás nabádá, ať se držíme moudrosti, ať rozmnožujeme své poznání, ať se 
stále učíme nové věci. Rozum je jedním z nejvzácnějších Božích darů lidstvu, jednou z nejcennějších 
hřiven, které nesmějí být zbůhdarma zakopávány. Člověk má rozum k tomu, aby jej používal, aby se s jeho 
pomocí orientoval v životě, aby objevoval, co je správné a co není, co pomáhá a co naopak škodí. Myšlení a 
vlastní rozhodování na základě rozumných argumentů je to, co odlišuje člověka od ostatních zvířat. 

Cílem našeho čtení tedy není zavrhnout rozumnost. To by neodpovídalo vůli Hospodinově. Přečtený verš 
mluví proti rozumu povýšenému na nejvyššího soudce, proti Rozumu božstvu, které se nepoužívá, ale 
kterému se klaní. Takto zneužitý rozum musí zákonitě zklamat. Protože rozum nemá odpovědi na všechny 
otázky, jsou taky otázky, na něž se nedá odpovědět jinak než vírou. Protože jsou spory, které rozum 
nedokáže rozřešit, které se mohou překonat jedině obětí a smířlivostí. Protože žádný člověk se nedokáže 
vnitřně změnit jen na základě rozumového rozhodnutí, prostě tím, že mu na pomyslné misce ú-vah převáží 
pozitiva – k rozumu se musí přidat ještě motivace – víra. 

Tyto záležitosti jsou mimo náš rozum, jsou nad ním; sídlí u Stvořitele rozumu a Dárce moudrosti. Člověk 
je nemůže vydolovat usilovným bádáním, ale může je získat pokorným přemýšlením, modlitbou a službou. 
A v tomto všem je nám rozum nedocenitelným prostředkem, pomocníkem a kompasem. 

Rozum jsme dostali ne proto, aby vystrnadil víru, nebo dokonce zrušil Boha, nýbrž proto, abychom s jeho 
pomocí – ve víře v dobré budoucí a v jistotě Božího požehnání – měnili svět k lepšímu. Máme znát jeho 
zásadní omezení a v rámci těchto mantinelů jej hojně užívat proti násilí a ubližování druhým, proti sobectví, 
chamtivosti, pohrdání, lhostejnosti a vůbec všemu, co hyzdí krásnou tvářičku Božího stvoření. 

A je to pro nás velká výzva: užívat rozumu v souladu s vírou a víry v souladu s rozumem; budeme-li je 
takto užívat, nestane se ani jedno brzdou: vždyť jen ve vzájemné součinnosti rozum a víra fungují správně. 

Budeme-li používat rozum bez víry, skončíme jako ti pohané z Ježíšových slov o nestarání se. Rozum 
nemůže člověku dát naději – pokud bude jen racionálně zpracovávat hmatatelná fakta, nemůže vidět cestu 
jinam než ke dnu (války, nenávist, nemoci, ekologická devastace světa…). Spousta rozumných lidí žije svůj 
život v zoufalství, protože jejich rozum jim neukazuje naději – nemají čemu věřit a bojí se zítřejšího dne, 
protože od něj neočekávají nic dobrého. Chybí jim víra. 

Naopak budeme-li užívat víru bez spolupráce s rozumem, budeme lítat v oblacích a zapomeneme na 
přítomnost, na přízemní starosti, ovšem jen dokud na ně tvrdě nenarazíme a nevyléčíme se. Je zajímavá věc, 
že nejrozlítanější víra končívá nejtěžšími pády. Anebo tak zabloudíme v pralese různých názorů, výkladů, 
pouček a pravidel, že úplně ztratíme ze zřetele reálného člověka, stvořeného k obrazu Božímu, byť se 
slabostmi a nedokonalostmi obyčejné kopie, ale ztratíme i reálného Boha s Jeho Pravdou a svatostí, ale ještě 
víc s Jeho nekonečnou láskou a odpuštěním. 

Víra potřebuje rozum jako kotvu a rozum potřebuje víru, jako ukazatel cesty. 
Dokážeme-li takto skloubit svou víru s rozumem, nemusíme se trápit obavami neboť všechno ostatní – 

podle Ježíšova zaslíbení – všechno důležité nám bude přidáno. 
 

Pane Bože, 
Ty, který jsi zdrojem moudrosti a rozumnosti, nauč nás používat Tvého daru myšlení 
Nauč nás rozhodovat se správně a každým svým rozhodnutím chválit a oslavovat Tebe. 
Nauč nás pochopit hlubokou souvislost víry s rozumem a rozumu s vírou, 
Ať víme, že táhnou za jeden provaz a snaží se nás dotáhnout do Tvého Království Pravdy a Lásky. 
AMEN 
 


